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Od tri teksta Elfride Jelinek – Vilinska kraqica, Smrt i
devojka i Putnik – za koje sama spisateqica ka`e da su
“zami{qeni za pozori{te, ali ne i za pozori{no
izvo|ewe”, rediteq Neboj{a Bradi} postavio je pozori{nu
predstavu Mala trilogija smrti, koja nas je

ovog leta predstavila na Pozori{nom festivalu u Istambulu.
Pozori{te koje vodi, Beogradsko dramsko, nedavno je dobilo
posebnu nagradu Super brend Srbije za 2006. godinu u
kategoriji kulture i zabave. Vi{e od {ezdeset pozori{nih
predstava, a me|u wima dominiraju one po tekstovima doma}ih
pisaca, zna~ajan su trag u vremenu koji Neboj{a Bradi} ucrtava
svojom kreativno{}u. Sve to zajedno je samo deo povoda za
razgovor koji je pred vama. 

Postoje trenuci u na{em `ivotu 
i stvarawu koji nas uveravaju da
je sve to {to smo radili imalo
smisla. Da su periodi velikog
anga`mana, sumwi, davawa,
ponekad i patwi – opravdani
ne~im {to je delo. To ose}awe je
izuzetno, pojavquje se retko, ali
se, sre}om, pojavquje na na{im
putevima.
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ISAO PUTOVAWA
Neboj{a Dugali} kao Putnik u predstavi Mala trilogija
smrti, po tekstovima Elfride Jelinek, izgovara slede}u
re~enicu: Kad ~oveka poni{tavaju, prvo mu uzmu wegov put.
Da bi svoj put sa~uvao i na wemu istrajao, ~ovek mora da
zna kuda ide. [ta je to {to odre|uje Va{ put?
– Moj put je odredilo pripadawe profesiji – pozori{tu. Ta

infekcija pozori{tem dogodila se jo{ u mom detiwstvu. Odluka
da se pozori{tu posvetim usledila je ne{to kasnije kao sled te
primarne fascinacije. Pozori{te za mene jeste istra`ivawe i
propitivawe postignutog, uspostavqawe novih standarda i
pomerawe granica. Zbog toga sam i svoju malu pozori{nu misiju
do`iveo kao putovawe i tragawe za novim, za druga~ijim. Na
tom svom putu u umetnost pozori{ta prolazio sam i prelazio
razli~ite stanice. Na nekima sam se zadr`ao du`e, pa sam
i{ao daqe. Moj ciq je bio i jeste da pro{irim svoja saznawa i
produbim sebe. A to i jeste smisao putovawa.

Na tom putu, izme|u svih tih stanica, dogodili su se i ne-
ki prelomni trenuci koji su oblikovali Va{u

karijeru. Koje biste izdvojili?
– Nekada su odluke koje ~ovek

donosi deo wegovih postavqenih
ciqeva, a nekada i uticaja okru`ewa,
sticaja odre|enih okolnosti. Prvi je
bio trenutak artikulisane `eqe za
pozori{tem, a na wu su uticale

predstave koje sam gledao u mladosti i
kwige koje sam ~itao. U toku studija na

Fakultetu dramskih umetnosti bio je to
dodir i sa velikim svetskim pozori{tem –

Bitefom, koji je tada, u mom iskustvu, bio
najja~i. Teatar nacija je 1976. godine okupio

velika imena pozori{nih stvaralaca: Bruk.
Grotovski, Barba, Vilson, Cadek, Qubimov... Na{a zemqa

je bila otvorena, na{ paso{ validan, moglo se putovati.
Auto-stopom sam proputovao i upoznavao Evropu. Kasnije, moj
profesionalni put odredile su i odluke da u ne ba{ lakim i
jednostavnim  trenucima preuzmem vo|ewe pozori{ta, prvo ono
u Kru{evcu, koje sam i doslovno gradio, ciglu po ciglu, a
prelazak u Ateqe 212 bio je slede}i korak. Ta odluka je
zamenila jednu za mene relativno komfornu situaciju u
Kru{evcu, sredinom koja je bila veoma zahtevna i sa posebnim
o~ekivawima. Uz to je bila neminovna konfrontacija sa
predrasudama koje jedno omiqeno beogradsko pozori{te ima u
odnosu na novog upravnika. Upravnik Narodnog pozori{ta
postao sam 1997. godine, prihvatio sam izazov vo|ewa tri
pozori{ta pod jednim krovom: opere, drame i baleta.  Tokom
rada u tom pozori{tu do{ao sam do potvrde da sam dorastao
tom zadatku. Vrlo su va`ne i predstave koje sam re`irao.
Najva`nije su bile Dervi{ i smrt, Prokleta avlija, Koreni,
Zlatno runo, a potom i iskoraci u operu sa Normom i osnivawe
Beogradskog festivala igre.

Ka`u da je bitna odlika dobrog rediteqa da ima dar tvor-
ca celine. Osim re`ije, Vi ste i dramaturg, bavite se
scenom za svoje predstave i tako oblikujete neki novi svet.
Postoji li u svemu tome trag bo`anskog ose}aja?
– Rediteq je u svakom slu~aju graditeq. Ose}awa

neizvesnosti, ali i superiornosti, koje prate proces stvarawa,
uvek su na po~etku i na kraju svakog dela. Rediteq nikad nije
siguran da li je uspeo da doma{i svoje ciqeve i svoje
mogu}nosti. To je stalna igra u kojoj se nalazimo izme|u `eqe i
realne situacije. Da li je to bo`anski ose}aj, ili ne, ne mogu
znati. Dar je ne{to {to se neguje. Oni koji potiskuju svoj dar,
~ine svojevrstan zlo~in. Kao kreativac ~esto sam u nedoumici da
li je imalo smisla opredeliti se i za tu drugu profesiju – za
menaxment u kulturi. U tom poslu `rtvuje se prili~no toga, a pre
svega sloboda. Proces umetni~kog stvarawa mora biti
slobodan, a proces vo|ewa odre|ene institucije je postavqawe
okvira i granica toj slobodi. To je stalni sukob izme|u mo}i i
htewa. ^esto ka`em da su obe strane moje profesionalne
li~nosti u tom sukobu na stalnom gubitku, ali su, sude}i po
rezultatima, pozori{ta koja vodim na dobitku, {to me ohrabruje
da idem daqe poku{avaju}i da ih nanovo pomirim . 

Kalderon je govorio: U~i se umetnosti u `ivotu, a `ivotu u
umetni~kom delu. Koliko nam umetnost, u stvari, istinski
poma`e da boqe razumemo svet oko nas?
– Jedna od dimenzija umetni~kog dela jeste upravo odnos

prema stvarnosti. Anga`ovano umetni~ko delo u svakom vremenu
ima taj odnos. ^ak je i stav – ne `elim da budem anga`ovan, uvek
opredeqewe. Moje predstave nastaju i referi{u u vremenu.
Svako od nas daje doprinos svom vremenu, nastoje}i da u wemu
ostavi trag. Osamdesetih godina imao sam `equ da predstavama
direktnije uti~em na stvarnost. Rezultat je bio da su neke od tih
mojih predstava bile predmet politi~ke objekcije, a stvarnost je
ostajala mawe-vi{e ista... Ali je sve to deo mog iskustva i
shvatawa o ulozi umetnosti. Jer ako pozori{te kriti~ki ne
govori o svom vremenu, ve} apologijski, ono sebe stavqa u
polo`aj politi~kog papagajstva, a to nije dobro – ni za
pozori{te, niti za umetnost. Umetnost ne sme da bude
apologetska, ona uvek treba da pomera granice – u svakom smislu. 

Podjednako je va`no potvr|ivawe delom u sopstvenom
vremenu. Svi se mi pitamo da li smo se odlu~ili za pravu
profesiju, da li smo mogli da budemo ne{to drugo, koliko to {to
radimo ima smisla... Sre}om, postoje takvi trenuci koji
potvr|uju da je sve to {to smo radili imalo smisla, da su
periodi davawa, sumwi, ponekad i patwi – opravdani ne~im {to
je delo. To ose}awe je izuzetno, pojavquje se retko, ali se,
sre}om, pojavquje. Krajem pro{log leta gostovali smo na
pozori{nom festivalu u Istambulu, gde je izvedena predstava
Mala trilogija smrti. Izvo|ewe predstave u vizantijskoj crkvi
Svete Irine donelo mi je dragoceno iskustvo, veliko
zadovoqstvo i profesionalnu potvrdu. 

Mladim kolegama i svojim studentima neprestano govorim
da moraju da nau~e da se mewaju i da su promene ne{to {to je



prirodno. Dokle god su spremni
da se mewaju, idu napred. Onog
trenutka kada pomisle da su
u~inili ne{to vredno stavqawa
ta~ke, upravo tada ~ine ne{to
neprirodno – zaustavqaju sebe.
Svaka promena je dragocena. Ja
se radujem novim promenama.

Tu sklonost ka promenama
potvr|ujete ve} izborom
teksta za Va{u novu pred-
stavu. ^inilo se da je sve
realno bilo protiv izbo-
ra tri novele Elfride Jelinek, jer sama kwi`evnica sma-
tra da to nisu tekstovi pogodni za pozori{no izvo|ewe.
Sem toga, iako nobelovka, gospo|a Jelinek je kod nas veo-
ma malo prevo|ena. Wena biografija je izuzetno zanimqi-
va, sav taj otpor prema institucijalnom darivawu... Ona je
prihvatila Nobelovu nagradu, ali nije oti{la da je primi,
ona prezire slavu i kategorije koje uz wu idu... U komu-
nisti~koj partiji bila je do 1991. godine...
– Moja pri~a vezana za Elfridu Jelinek po~ela je pre nego

{to je ona dobila Nobelovu nagradu i na taj na~in postala
poznata na{oj kulturnoj sredini. Na{ dijalog je bio otvoren
jedne ve~eri dalekih sedamdesetih godina u zamra~enoj sali
Beogradskog dramskog pozori{ta. Se}am se, pripremao sam
diplomsku predstavu Lutkina ku}a ili Nora po tekstu Henrika
Ibzena u ni{kom Narodnom pozori{tu. U to vreme je pozori{te
iz Graca u Beogradskom dramskom pozori{tu u dve ve~eri izvelo
Noru i Noru 2... Nora 2 se, u stvari, zvala [ta se desilo sa
Norom kada je napustila mu`a. Taj komad je napisala Elfrida
Jelinek, i to je bio jedan od wenih prvih pozori{nih tekstova.
Dodu{e, tu predstavu je videlo pedesetak gledalaca, i to je, do
Male trilogije smrti, bilo jedino izvo|ewe tekstova Elfride
Jelinek kod nas. U sezoni 1997/1998. godine ve} sam znao da je
re~ o zna~ajnom nema~kom autoru i hteo da igramo wen Sportski
komad ... Prevodioci su po~iwali rad na tom tekstu i odustajali
posle nekoliko nedeqa. Prvi je uspeo Kosta Carina sa Malom
trilogijom smrti, koja je, kako ste pomenuli, pisana za
pozori{te, ali ne i za pozori{no izvo|ewe. Predstava je sada
na sceni Beogradskog dramskog pozori{ta i ja je smatram
zna~ajnom, ne samo zato {to je uvela jednog velikog evropskog
pisca u na{u kulturu, ve} zato {to je, ~ini mi se, doprinela
oboga}ivawu pozori{nog izraza kod nas. Jer u slu~aju Elfride
Jelinek ne postoje utabane staze. Vi ste put. Kao {to je autorka
na putu, i rediteq se kre}e svojom putem – odgovaraju}i na
pitawa i postavqaju}i ih. 

Da li Vas je upravo to neverovatno izvo|ewe Male
trilogije smrti u staroj istambulskoj crkvi iz petog veka
na{e ere navelo da razmi{qate o nekim alternativnim
scenama kod nas? Be~, izme|u ostalih, ima i predivnu op-
ersku scenu u starom kamenolomu nedaleko od grada. 
– Savremena umetnost tra`i nove na~ina za komunikaciju sa

sopstvenom publikom, istra`uje sopstvene granice. O~igledno je
da zatvoreni i za{ti}eni prostori, kao i koncentracija koju
nude, vi{e nisu dovoqni. A znamo da kao mogu}nost nisu jedini.
To nam je upravo potvrdio i istambulski letwi festival, koji
ima koncepciju – grad kao scenografija. Odr`ava se ve} tre}u
godinu i mi svake godine otkrivamo grad kao prostor za
pozori{te. Ove godine je zadatak bio posebno uzbudqiv: u
ti{inu crkve Svete Irine trebalo je uklopiti na{u predstavu
koja progovara o velikoj temi smrti. 

Svaki otvoren prostor u istorijskom gradu mogu}i je
pozori{ni prostor. @ao mi je {to Beograd, koji jeste grad

bogate istorije, ne koristi dovoqno mogu}nosti svojih otvorenih
prostora. Kalemegdan je – grad teatar. A umetni~ke provokacije
postoje, i postoji `eqa da se takvi prostori oplemene nekim
kulturnim sadr`ajem. Da osetimo to uporedo postojawe
razli~itih epoha.

Beograd se, predstavqaju}i se svetu, sve vi{e odre|uje kao
grad kulture. [ta mislite da je to najboqe {to Beograd u
kulturnoj ponudi ima?
– Kultura jeste jedan od posledwih bastiona protiv

pretvarawa `ivota u ~istu ekonomiju i izru~ivawe kulture
ekonomiji predstavqalo bi veliku opasnost za wen opstanak, a
samim tim i za opstanak nacije i dr`ave. Kulturna ponuda
Beograda je, sre}om, veoma bogata i raznovrsna, i ona
upotpuwava sliku jednog velikog grada kulture. A Beograd to jeste.
Ali sve to treba negovati u skladu sa zahtevima vremena,
graditi, usavr{avati.... Na{a komunikacija sa zemqama regiona
i drugim evropskim zemqama mora da bude mnogo ja~a,
intenzivnija, a razmena u tom smislu mora da vodi ka
uspostavqawu realnih ciqeva. Za sve to je neophodno
obezbediti mogu}nost da na{a kwi`evnost bude prevo|ena, da
velika izlo`ba srpske umetnosti obi|e svet, da odgovaraju}i
broj kopija na{ih filmova dopre do mnogih festivala i
bioskopskih dvorana {irom planete, da na{a opera bude
redovni gost zna~ajnih festivala... Zna~i, predstoji nam puno
posla da bismo generacijama koje dolaze ostavili dobru
platformu za wihove `eqe i ciqeve.

Da li je izbor tekstova doma}ih autora, budu}i da je domi-
nantan me|u {ezdesetak predstava koje ste postavili, svo-
jevrsno insistirawe na na{em kulturnom identitetu?
– Strah od tu|eg je izazivan istorijskom zebwom da nam se

ne potre stalno ugro`eni identitet. Veliki pisci, klasici poput
Ive Andri}a, Me{e Selimovi}a, Borislava Peki}a, Dobrice
]osi}a – uvek imaju {ta da nam poru~e. U wihovim delima iznova
prepoznajem duboko razumevawe za sve ono {to se de{avalo i
{to se de{ava na ovom na{em prostoru. Fascinira me ta pri~a
o na{im najboqim qudima koji stalno kucaju na vrata Zapada,
koja im se nikada ne otvaraju. De{avalo se to Crwanskom,
Andri}u, ponavqalo se to i kasnije. A upravo je usmerewe na
razli~ite kulture – identitet na{eg stvarala{tva. Uvek je sa
jedne strane bio Be~, a sa druge Carigrad, prema kojima se
vekovima opredequjemo. Danas je pri~a ~ak mnogo {ira. Kulturni
centri su pre{li na druge kontinente. Me|utim, pokazalo se da
najboqe razumemo one koji su nam najbli`i, iako upravo sa
wima imamo i najve}a sporewa, pa ~ak i krvave rasplete. Bez
obzira na usud balkanskog tla, verujem da je na{e me|usobno
razumevawe mogu}e i mnogo lak{e nego {to je to razumevawe sa
nekim udaqenim kulturama. 

[ta je to za {ta se danas vredi boriti?
– Uvek se vredi boriti – za ono u {ta ~ovek veruje. 

Dragana MARKOVI]
Snimio Branko JOVANOVI]
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